

Buletin

e-ISSN: 2600-8289

Jamadilakhir- Rejab 1443/ Febuari 2022

ACIS



Semangat
KESUKARELAWANAN
Bantu Membangunkan
Kepimpinan Mahasiswa
Pasca-Pandemik

eISSN 2600-8289



9 772600828001

Fiqh Al-Waqi' & Fiqh Al-Muwazanat

Oleh: **Siti Nur Husna binti Abd Rahman**

Pensyarah Akademi Pengajian Islam Kontemporari ACIS UiTM Cawangan Negeri Sembilan

PENGENALAN

Transformasi hukum Islam bagi menjawab persoalan hidup semasa dalam masyarakat Islam hari ini sangat diperlukan. Di bawah pengaruh dunia baru dengan segala kemajuannya baik dari segi ekonomi, sosial mahupun sains dan teknologi serta semua perkara dalam kehidupan moden sekarang ini telah banyak berubah. Oleh itu, perkembangan *Fiqh Waqi' dan Fiqh Muwazzanat* merupakan jalan yang sesuai bagi menjawab persoalan dan memudahkan urusan umat Islam berlandaskan syariat Islam. Dr Yusuf al-Qaradawi menyebut “Setiap zaman ada persoalannya sendiri, ada kejadian sendiri dan ada keperluan sendiri. Bumi ini berputar, cakrawala beredar, alam bergerak dan jarum jam tidak pernah berhenti” (Mahmood Zuhdi Abdul Majid 2010).

METODOLOGI

Data kajian ini diperoleh daripada sumber primer dan sumber sekunder berbentuk tekstual. Antaranya ialah kitab-kitab fiqh yang membahaskan pandangan fuqaha tentang jual beli, al-Quran dan hadis sebagai dalil untuk menguatkan pandangan mereka, buku-buku ilmiah, jurnal, tesis, dan portal-portal rasmi dilaman sesawang sebagai rujukan dan panduan. Data-data yang diperoleh dianalisis menggunakan analisis kandungan.

FIQH AL-WAQI'

Fiqh bererti ilmu manakala *al-waqi'* pula diertikan sebagai kenyataan atau kebenaran. Dan apabila digabungkan ia akan membawa maksud ilmu kenyataan atau ilmu kebenaran. Namun, apabila difahami dengan lebih mendalam ia membawa maksud kefahaman yang mendalam tentang realiti hidup. Ia juga boleh terbina melalui pembacaan, penelitian, penyelidikan yang ilmiah tentang realiti hidup semasa dalam pelbagai aspek yang berkaitan kehidupan (Paizah Ismail, 1999).

Banyak prinsip dalam al-Quran dan as-Sunnah ini menganjurkan supaya dirujuk dengan realiti semasa. Bahkan, dalam beberapa perkara, tahap kefahaman sesuatu nas dan objektif syarak juga turut mengambil kira kefahaman terhadap realiti hidup semasa. Fiqh waqi' merupakan ilmu yang melibatkan tentang pemahaman terhadap sesuatu isu-isu semasa yang boleh memberi kesan kepada masyarakat dan negara. Berdasarkan hukum ijthadiyyah tersebut, sumber dan sandaran untuk kemaslahatan akan berubah mengikut perubahan zaman dan keadaan semasa.

DALIL YANG DIGUNAKAN SEBAGAI DASAR PEMIKIRAN Fiqh AL-WAQI'

Setiap sesuatu perkara semestinya dilaksanakan berdasarkan dalil yang telah dijadikan sebagai dasarnya. Oleh yang demikian, untuk menetapkan dan melaksanakan *fiqh al-waqi'*, maka asasnya adalah al-Quran dan as-Sunnah kerana kedua-duanya adalah petunjuk, penjelasan, penerangan apabila berhadapan dengan *waqi'*. Firman Allah Taala :

وَأَنْ أَحْكَمَ بَيْنَهُمْ بِمَا أَنْزَلَ اللَّهُ وَلَا تَتَّبِعْ أَهْوَاءَهُمْ

Maksudnya: *Dan hendaklah engkau berhukum antara mereka dengan apa yang telah diturunkan Allah dan janganlah turuti hawa nafsu mereka*. (Surah Al-Maidah: 49)

Selain itu, hujah ini dikuatkan lagi dengan dalil yang lain dengan mengamalkan *fiqh al-waqi'* sebagaimana yang dituntut dan dilaksanakan mengikut manhaj yang dilalui oleh *as-salafus soleh* supaya berpegang dengan al-Quran. Firman Allah taala:

إِنَّا أَنْزَلْنَا إِلَيْكَ الْكِتَابَ بِالْحَقِّ لِتَحْكُمَ بَيْنَ النَّاسِ بِمَا أَرْنَاكَ اللَّهُ

Maksudnya: *“Sesungguhnya telah kami turunkan (al-Quran) kepadamu agar kamu berhukum antara mereka dengan apa yang diperlihatkan Allah kepadamu”*. (Surah An-Nisa', 105)

Berdasarkan kepada kedua-dua dalil ini, menunjukkan bahawa kejadian atau situasi (*waqi'*) yang berlaku mestilah merujuk kepada al-Quran dan as-Sunnah untuk memenuhi kehendak *fiqh waqi'* yang sebenar.

PENJELASAN ULAMA TENTANG Fiqh AL-WAQI'

Secara ringkas, *fiqh al-waqi'* dapat kita fahami dengan jelas lagi apabila kita mengkajinya dengan lebih mendalam sebagaimana dijelaskan oleh Ibn Qayyim *rahimahullah*, beliau berkata;

وَلَا يَتَمَكَّنُ الْمُفْتِيُّ وَلَا الْحَاكِمُ مِنَ الْفَتْوَى وَالْحُكْمِ بِالْحَقِّ إِلَّا بِتَوْعِينٍ مِنَ الْقَهْمِ

Maksudnya : *“Seseorang mufti atau hakim tidak akan mampu berfatwa dan mengeluarkan (memutuskan) hukum kecuali setelah memahami (waqi'/kenyataan) kecuali dengan dua (jenis) pemahaman”*

أَحَدُهُمَا : فَهَمُّ الْوَاقِعِ ، وَالْفِئْهُ فِيهِ ، وَاسْتِثْبَاتُ عِلْمِ حَقِيقَتِهِ مَا وَقَعَ بِالْقَرَائِنِ
وَالْأَمَارَاتِ وَالْعَلَامَاتِ حَتَّى يَحِيطَ بِهِ عِلْمًا

Maksudnya : "Pertama: Memahami (tahu dan mengerti) tentang waqi' (kejadian atau situasi), dan berilmu tentang ilmu hakikat (kejadian atau situasi yang sedang berlaku pada masyarakat. Kemudian mampu membuat keputusan secara hakikat yang sebenarnya dari kejadian tersebut, disertai dengan pembuktian-pembuktian, tanda-tanda dan ciri-cirinya sehingga dirinya menguasai ilmu tersebut".

وَالثَّوْعُ الثَّانِي : فَهَمُّ الْوَاجِبِ فِي الْوَاقِعِ : وَهُوَ فَهْمٌ حُكْمِ اللَّهِ الَّذِي حَكَمَ بِهِ فِي كِتَابِهِ
أَوْ عَلَى لِسَانِ رَسُولِهِ فِي هَذَا الْوَاقِعِ

Maksudnya: "Kedua: memahami (menguasai) ilmu yang wajib yang berkaitan dengan waqi' (situasi atau keadaan). Iaitu memahami hukum-hukum Allah di dalam al-Quran dan lisan (Sunnah) Rasul-Nya yang dengannya Allah telah menentukan sesuatu hukum berdasarkan kejadian atau keadaan yang berlaku".

Berdasarkan pandangan beliau ini, seorang yang alim seharusnya dituntut supaya menguasai *fiqh al-waqi'* dan sentiasa mendalaminya agar sesuatu peristiwa diputuskan berdasarkan al-Quran dan as-sunnah berasaskan ketetapan Allah dan RasulNya serta mampu menerapkan keduanya pada permasalahan yang berlaku pada ketika itu.

CIRI-CIRI YANG PERLU ADA PADA SESEORANG SEBELUM MENGELUARKAN SESUATU HUKUM ATAU TINDAKAN BERDASARKAN *FIQH AL-WAQI'*

Apabila seseorang ingin mengeluarkan sesuatu hukum khususnya para alim ulama, maka mereka mestilah mempunyai ciri-ciri seperti berikut ;

- i. Bersifat qana'ah serta memahami tentang kepentingannya
- ii. Berpandukan sumber syarak sebelum mengeluarkan hukum iaitu meneliti situasi berlaku dan merujuk sumber syarak
- iii. Berterusan mengkaji dan mendalami kemunculan peristiwa yang baru
- iv. Sentiasa peka dengan perkara baru yang berlaku setiap masa
- v. Berhikmah dalam memilih sumber yang pelbagai supaya situasi yang berlaku berkait dan sesuai dengan sumber yang dipilih.

Selain itu, dalam mengeluarkan sesuatu hukum, seseorang juga perlu melaksanakan secara berperingkat iaitu dengan mengetahui berita atau maklumat dengan teliti, membuat perbandingan dan hubung kait antara peristiwa serta menganalisis segala maklumat untuk memperoleh keputusan dengan mengaitkan dengan al-Quran dan as-Sunnah dan seterusnya menetapkan hukum dengan tepat.

Aplikasi disiplin ini dapat dilihat menerusi usaha dakwah iaitu menerusi pendekatan dan kaedah pendakwah kepada sasaran dakwahnya yang pelbagai. Ceramah yang diberikan kepada masyarakat di luar bandar berbeza dengan ceramah kepada orang bandar yang lebih intelek atau berdakwah kepada golongan tua berbeza dengan berdakwah kepada golongan mahasiswa atau pelajar. Atau pun berdakwah kepada

orang asli tidak sesuai dengan ceramah agama atau menulis nota sebaliknya mereka didekati dengan menyediakan jamuan makan, memberi sumbangan atau hadiah ataupun mengajar mereka beribadat melalui tunjuk cara dan praktikal.

Oleh yang demikian, jika dilihat dari konteks ini, *fiqh al-waqi'* sangat diperlukan bagi memastikan dakwah dapat dilaksanakan dengan berkesan dan seterusnya dapat mencapai matlamat dakwah tersebut. Inilah yang dimaksudkan dengan memahami realiti semasa (*waqi'*).

FIQH AL-MUWAZANAT

Menurut Mahmood Zuhdi Abdul Majid (2010) *fiqh* bererti faham, sama ada secara mendalam atau mendatar. Maksud *muwazanat* ialah pertimbangan. Manakala *fiqh muwazanat* merujuk kepada kefahaman dan keupayaan dalam menyeimbangkan antara *maslahah* dan *mafsadah* sesuatu perkara apabila berlakunya pertembungan antara keduanya (Hasan, 2013). Menurut Mahmood Zuhdi Abdul Majid (2010) *Fiqh Muwazanat* dimaksudkan kemahiran membuat perbandingan antara sesuatu dengan sesuatu yang lain.

Menurut Syeikh Yusuf Al-Qaradawi, terdapat tiga perkara yang utama dalam *fiqh muwazanat* iaitu : (Mahmood Zuhdi Abdul Majid 2010).

- i. Pertembungan antara dua masalah
- ii. Pertembungan antara dua mudarat
- iii. Pertembungan antara masalah dan mudarat

PERTEMBUNGAN ANTARA DUA MASLAHAH

Apabila berlaku pertembungan antara dua masalah (kebaikan), hendaklah membuat perbandingan untuk memilih yang terbaik antara yang terbaik dengan mengutamakan perkara yang mendatangkan kebaikan yang lebih besar dari perkara yang boleh mendatangkan kebaikan yang kecil (al-Qaradawi 2015).

Ulama usul *fiqh* menetapkan asas kemaslahatan terbahagi kepada tiga iaitu *dharuriyyat* (amat perlu, darurat), *Hajjiyyat* (keperluan), dan *Tahsiniyyat* (kehendak) (Hasan 2013). Apabila berlaku pertembungan antara *dharuriyyat* dan *hajjiyyat* maka *dharuriyyat* hendaklah diutamakan kerana mengikut pertimbangan *dharuriyyat* lebih penting dari *hajjiyyat*. Para ulama membahagikan *dharuriyyat* kepada lima iaitu agama, jiwa, keturunan, akal dan harta (al-Qaradawi, 2015). Sebahagian ulama menambah *dharuriyyat* keenam iaitu kehormatan. Agama merupakan perkara paling penting dan mesti diutamakan daripada semua perkara *dharuriyyat* yang lain.

Menurut al-Qaradawi (2015) Dalam memberikan pertimbangan terhadap pelbagai kepentingan ada beberapa perkara yang perlu diberi perhatian. Antaranya ialah:

1. Kepentingan yang diyakini berlaku mestilah diutamakan berbanding dengan kepentingan yang *maznunah* (perkara yang disangka akan berlaku) atau *mauhumah* (perkara yang diangankan berlaku).
2. Kepentingan yang besar mestilah diutamakan berbanding dengan kepentingan yang kecil.
3. Kepentingan yang ramai mestilah diutamakan berbanding dengan kepentingan individu.
4. Kepentingan yang banyak mestilah diutamakan berbanding dengan kepentingan yang sedikit.
5. Kepentingan yang berkekalan mestilah diutamakan berbanding dengan kepentingan bersifat sementara.

6. Kepentingan yang teras dan asas mestilah diutamakan berbanding dengan kepentingan bersifat sampingan dan tidak penting.
7. Kepentingan masa depan yang kuat mestilah diutamakan berbanding dengan kepentingan waktu kini yang lemah.

Contohnya dalam perjanjian Hudaibiyah Rasulullah SAW lebih mendahulukan kepentingan masa depan yang kuat dan asas berbanding dengan kepentingan bersifat sementara. Nabi Muhammad SAW mendahulukan kepentingan masa depan yang lebih penting berbanding perkara yang tidak penting seperti menerima syarat-syarat yang dianggap berat sebelah dan tidak memihak kepada kaum muslimin, menyebabkan kaum muslimin menerima bahagian yang sedikit.

Begitu juga Rasulullah SAW bersetuju menghapuskan perkataan *bismillah* pada surat perjanjian dengan *bismika allahumma* dan menghapuskan sifat rasul yang tertulis pada nama Nabi Muhammad dengan kalimah Muhammad bin Abdullah. Hakikatnya, dengan termeterainya Perjanjian Hudaibiyah, Rasulullah SAW dan para sahabat dapat menyebarkan risalah Islam dan Rasulullah SAW mengajak raja-raja di dunia pada waktu itu memeluk agama Islam.

PERTEMBUNGAN ANTARA DUA MUDHARAT

Pertembungan antara dua mudarat juga mempunyai peringkat. Mudarat pada perkara *dharuriyat* adalah lebih diutamakan berbanding mudarat pada perkara *hajjiyyat* ataupun *tahsiniyyat*. Kerosakan yang membahayakan harta benda lebih rendah kedudukannya berbanding dengan nyawa, dan menjaga nyawa lebih rendah kedudukannya berbanding membahayakan agama dan aqidah (al-Qaradawi, 2015). Oleh itu, para ulama Usul Fiqh telah mengambil beberapa kaedah penting berkaitan hukum. Antaranya seperti berikut:

1. Tiada kemudaratan dan tidak boleh memudaratkan (لا ضرر ولا ضرار)
2. Suatu kemudaratan harus disingkirkan secepat mungkin (الضرر يزال بقدر الامكان)
3. Kemudaratan tidak boleh dihilangkan dengan kemudaratan yang sepadan atau lebih besar (الضرر لا يزال بضرر مثله أو أكبر منه)
4. Apabila bertembung antara dua kemudaratan hendaklah memilih mudarat yang lebih ringan (يرتكب أخف الضررين وأهون الشرين)
5. Harus melakukan kemudaratan yang sedikit bagi mengelak kemudaratan yang besar (يتحمل الضرر الأدنى لدفع الضرر الأعلى)
6. Harus melakukan kemudaratan yang bersifat khusus bagi mengelak kemudaratan yang lebih luas dan umum (يتحمل الضرر الخاص لدفع الضرر العام)

PERTEMBUNGAN ANTARA MASLAHAH DAN MUDARAT

Apabila pertembungan antara mudarat dan maslahat berlaku dalam sesuatu perkara, secara pertimbangannya hendaklah memilih *maslahah* dan menolak yang *mudarat*. Sekiranya sesuatu perkara itu mempunyai mudarat yang lebih berat berbanding dengan manfaat, perkara tersebut hendaklah ditegah. Hal ini kerana jika *mudarat* lebih banyak daripada manfaat, manfaat yang sedikit hendaklah diabaikan (al-Qaradawi, 2015).

Contohnya Yusuf al-Qaradawi telah mengkritik mengenai satu fatwa yang memutuskan memilih Ayub Khan sebagai pemimpin Pakistan berbanding Fatimah Jinnah berdasarkan

faktor wanita. Menurut al-Qaradawi melalui pendekatan *fiqh muwazanat* (pertimbangan) memilih pemimpin yang lebih adil adalah lebih diutamakan walaupun ia melibatkan seorang wanita. Hal ini bertujuan menyeimbangkan antara *maslahah* dan *mafsadah*. Beliau berpandangan, pemimpin wanita yang adil adalah lebih baik dan diutamakan berbanding pemimpin lelaki yang zalim (Hasan 2013).

Antara contoh lain ialah dalam perkara arak dan judi. Walaupun arak dan judi boleh memberi manfaat seperti arak boleh memanaskan badan dan judi boleh menyebabkan seseorang itu menjadi kaya. Namun begitu manfaatnya lebih kecil berbanding dengan kerosakan dan mudarat yang timbul darinya. Seperti yang dijelaskan di dalam al-Quran dalam Surah al-Baqarah, ayat 219 yang bermaksud “Mereka bertanya tentang arak dan judi kepadamu (wahai Muhammad). Katakanlah, terdapat pada arak dan judi itu ada dosa yang besar dan manfaat untuk manusia, tetapi pada kedua-duanya dosa lebih besar daripada manfaatnya”. Sekiranya dalam sesuatu perkara terdapat manfaat lebih besar, maka kemudaratan yang kecil boleh diabaikan.

Antara kaedah-kaedah penting dalam perkara tersebut ialah:

1. Menolak kemudaratan lebih utama daripada mengambil manfaat (دره المفسدة مقدم على جلب المصالح)
2. Kemudharatan kecil dimaafkan bagi mendapatkan manfaat yang lebih besar (المفسدة الصغيرة تغتفر من أجل المصلحة الكبيرة)
3. Kemudaratan yang sementara dimaafkan untuk kepentingan yang bersifat berterusan (المفسدة العارضة من أجل المصلحة الدائمة)
4. Kepentingan yang pasti akan berlaku tidak boleh ditinggalkan kerana terdapat kemudaratan yang difikirkan atau diangankan akan berlaku (لا تترك مصلحة محققة من أجل مفسدة متوهمة)

KESIMPULAN

Fiqh al-waqi' dan *fiqh al-muwazanat* adalah sangat penting dan bermanfaat dalam realiti kehidupan umat Islam terutamanya perkara-perkara yang berkaitan dengan al-Siyasah al-Syar'iyah (menjalani kehidupan di dunia berlandaskan Syariat Islam) kerana ianya merupakan dasar dalam sosiopolitik umat Islam. Memahami *Fiqh waqi'* dan *fiqh Muwazanat* juga sangat membantu kita untuk memahami fiqh keutamaan (*Fiqh Al-Aulawiyat*) kerana ia mempunyai perkaitan antara satu sama lain.

RUJUKAN

- al-Qur'an al-Karim.
 al-Qaradawi, Y. (2015). *Fiqh Keutamaan*.
 al-Qaradawi, Y. (1999). *As-Siasah As-Syariyyah Fi Nusus As-Syariah Wamaqasidiha*. Beirut
 al-Syathibi, al-ITisham, yang disunting oleh Fathurrahman Djamil
 Abdus Salam, *Fiqhul Aulawiyat Fi Zilal Maqasid As-Syariah Islamiyyah*
 Hasan, Z. (2013). Yusuf al-Qaradawi dan Sumbangan Pemikirannya. *Gjat*, 3(1), 51–66.
 Mahmood Zuhdi Abdul Majid. (2010). *Transformasi Fikah Semasa*.
 Mustafa Ahmad al-Zarqa (1988), *Istislah wa al-Masalih al-Mursalat Fi al-Syari'ah al-Islamiyyah wa Usul Fiqhiha*, Damsyiq: Dar al-Qalam
 Paizah Ismail (1999), “*Fiqh al-Awlawiyat*” dalam Abdul Karim Ali dan Raihanah Hj. Azahari (eds.), *Hukum Islam Semasa Bagi Masyarakat Malaysia Yang Membangun*,